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Z činnosti zastupitelstva 
 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 7. zasedání konaném dne 7. listopadu 2019: 

▪ schválilo program 7. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice včetně doplnění, 

▪ vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení ze 6. zasedání, 

▪ vzalo na vědomí zápis č. 3/2019 ze zasedání Finančního výboru Zastupitelstva obce 

Dobrčice, 

▪ schválilo uzavření kupní smlouvy na část parcely č. 314/2 v k.ú. Dobrčice, kterou Obec 

Dobrčice uzavře se Zdenkou a Jaroslavem Mlčákovými z Dobrčic, 

▪ schválilo uzavření kupní smlouvy na části parcel 314/1 a č. 314/2 v k.ú. Dobrčice, 

kterou Obec Dobrčice uzavře s Michalem Michálkem z Dobrčic, 

• schválilo rozpočtové opatření č. 7/2019, 

▪ schválilo uzavření Dodatku č. 2 ke smlouvě o poskytnutí příspěvku na zajištění dopravní 

obslužnosti Olomouckého kraje. 

 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 8. zasedání konaném dne 4. prosince 2019: 

▪ schválilo program 8. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení ze 7. zasedání, 

▪ vzalo na vědomí zápis č. 4/2019 ze zasedání Finančního výboru Zastupitelstva obce 

Dobrčice a zápis č. 3/2019 ze zasedání Kontrolního výboru Zastupitelstva obce 

Dobrčice, 

▪ schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Dobrčice č. 1/2019 o stanovení systému 

shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních 

odpadů a nakládání se stavebním odpadem na území obce Dobrčice, 

▪ schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Dobrčice č. 2/2019 o místním poplatku za 

provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 

komunálních odpadů, 

• schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Dobrčice č. 3/2019 o místním popl. ze psů, 

▪ schválilo Ceník za užívání kanalizace na rok 2020, 

▪ schválilo Rozpočet obce Dobrčice na rok 2020 jako přebytkový s tím, že přebytek 

rozpočtu bude použit jako rezerva do dalších let, včetně navržených změn a schválilo 

Pravidla pro schvalování rozpočtových opatření včetně navržených změn, 

▪ schválilo Střednědobý výhled rozpočtu obce Dobrčice na roky 2021 – 2025 včetně 

navržených změn, 

▪ schválilo změnu Přílohy č. 1 a 2 ke Smlouvě o sběru, svozu a odstranění odpadu 

č. 103000175, kterou dne 10. 12. 2015 obec Dobrčice uzavřela se společností 

Suez Využití zdrojů, a.s., 

▪ odložilo rozhodnutí o žádostech ke změnám Územního plánu Dobrčice do doby získání 

informací ke stavu technické infrastruktury, 

▪ schválilo Dodatek č. 1 Smlouvy o dílo č. 04115, 

▪ schválilo úhradu výdajů spojených s činností Klubu seniorů obce Dobrčice na rok 2020 

ve výši 20.000,- Kč plus nevyčerpané prostředky za rok 2019. Výdaje budou 

hrazeny dle předložených paragonů nebo faktur. 

▪ schválilo úhradu výdajů spojených s činností Mysliveckého spolku Stará Ves na rok 

2019 i rok 2020 ve výši 2.000,- Kč. Výdaje budou hrazeny dle předložených paragonů 

nebo faktur. 

     Marek Ostrčil 
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Společenská kronika 
 

K 16. prosinci 2019 má obec celkem 221 obyvatel: 111 mužů a 110 žen, z toho je 31 dětí 

do 15 let: 14 chlapců a 17 dívek. 

MO a MM 

 

Informace a zajímavosti 
 

Změny v poplatcích pro rok 2020 

Zastupitelstvo obce Dobrčice schválilo s účinností od 1. 1. 2020 obecně závazné vyhlášky 

stanovující poplatek za svoz opadů a za psa. Dále byl schválen ceník za užívání kanalizace. 

Poplatek za svoz odpadů  550,- Kč/poplatníka  (v roce 2019: 500,- Kč) 

Poplatek ze psa   100,- Kč/poplatníka 

Stočné    450,- Kč/poplatníka  (v roce 2019: 350,- Kč) 

 

Splatnost poplatků je do 30. 6. příslušného kalendářního roku. 

 

Protože se každoročně potýkáme s velkým počtem poplatníků, kteří nemají v termínu 

uhrazené poplatky, někteří dokonce platí poplatky až v prosinci, bude v roce 2020 

přistoupeno k důslednějšímu dodržování termínu splatnosti. Před termínem splatnosti 

poplatků budou občané upozorněni na skutečnost, že ještě nemají uhrazené poplatky. 

Dovolujeme si upozornit, že toto upomínkování je časově náročné a budeme rádi, pokud 

k němu nebudeme muset přistupovat. 

 

U poplatku za svoz odpadů a stočného je upravena úleva z titulu pobytu v zahraničí 

z důvodu dlouhodobého studia či zaměstnání: 

déle jak 6 měsíců – úleva 50 %, 

déle jak 9 měsíců – osvobození. 

 

V souvislosti se stočným budou občanům předloženy k podpisu nové smlouvy k užívání 

obecní kanalizace, které odráží novelizaci zákona o vodovodech a kanalizacích. 

 

Strategický plán rozvoje obce Dobrčice 

Zastupitelé obce na základě veřejného projednání Strategického plánu rozvoje obce 

Dobrčice na období 2020 – 2026 provedli finalizaci rozvojových plánů. Celý dokument 

v konsolidovaném znění je zveřejněn na webových stránkách obce Dobrčice a bude na 

nejbližším zasedání předložen zastupitelům ke schválení. 

Dokument je v případě potřeby možné v průběhu jeho platnosti kdykoliv rozhodnutím 

zastupitelstva obce doplňovat a aktualizovat. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli na jeho připomínkování. 

 

Projektová dokumentace na kanalizaci a ČOV 

Zastupitelstvo obce schválilo dodatek smlouvy o dílo s p. Ing. Alešem Zobaníkem, 

projektantem nové kanalizace a ČOV v Dobrčicích. Předmětem tohoto dodatku je snížení 

ceny za dílo o 140.000,- Kč v souvislosti s nedržením termínu pro odevzdání projektové 

dokumentace a další sankční ujednání v případě nedržení nového termínu pro odevzdání 

díla. Ten byl sjednán na 9. prosince 2019. Vzhledem k tomu, že ani tento termín nebyl 
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dodržen a p. Ing. Zobaník s dodatkem smlouvy souhlasil, bude Ing. Zobaníkovi započítána 

další sankce ve výši 140.000,- Kč. Celková sankce ve výši 280.000,- Kč za nedodržení 

termínu odevzdání projektové dokumentace pokryje dotaci ve výši 277.000,- Kč, kterou 

jsme na vypracování projektové dokumentace obdrželi. Z důvodu nedodržení termínu 

odevzdání projektové dokumentace tuto dotaci budeme muset vrátit. V současné době platí 

další sankční ujednání ve výši 1.000,- Kč za každý další den zdržení v termínu odevzdání 

projektové dokumentace. 

 

Rozpočet obce Dobrčice na rok 2020 

Zastupitelstvo obce na svém 8. zasedání konaném dne 4. prosince 2019 schválilo podobu 

rozpočtu obce Dobrčice na rok 2020. Ten počítá s celkovými příjmy ve výši 3.261.000,- Kč 

a výdaji ve výši 2.901.000,- Kč. Rozpočtový přebytek ve výší 360.000,- Kč bude ponechán 

jako rezerva do dalších let. 

Schválené znění rozpočtu je zveřejněno na webových stránkách obce a je k dispozici také 

na OÚ. 

 

Tvorba fondu na obnovu kanalizace 

S ohledem na dotazy, podněty a na mnohé vyřčené či nevyřčené informace nejen na zasedání 

zastupitelstva chci v krátkosti informovat občany, jak se to má s tvorbou fondu na obnovu 

kanalizace. 

Tvorba rezervy finančních prostředků na obnovu kanalizace byla oficiálně zahájena v roce 

2018, kdy zastupitelstvo obce schválilo tvorbu Fondu na obnovu kanalizace. Tento fond je 

tvořen každoročními příspěvky a dále mohou být do tohoto fondu převedeny další 

prostředky na základě rozhodnutí zastupitelstva obce. Samotný fond není veden na 

samostatném bankovním účtu, ale na našich standardních bankovních účtech. S prostředky 

ve fondu ale nemůže být volně disponováno. Tzn. lidově řečeno, na tyto peníze není možné 

„sáhnout“. 

Jak již bylo napsáno, tak pro příští rok se počítá v rozpočtu s přebytkem ve výši  

360.000,- Kč. Tyto prostředky budou ponechány jako rezerva do dalších let a jednou 

z možností může být jejich převod do fondu na obnovu kanalizace. Tímto způsobem s nimi 

nebude moct být disponováno bez souhlasu zastupitelstva. 

Současně ke konci listopadu 2019 měla obec Dobrčice na svém účtu finanční prostředky ve 

výši asi 3 mil. Kč a bylo by vhodné, aby i část z těchto prostředků byla určena na výstavbu 

kanalizace formou mimořádného přídělu do fondu obnovy kanalizace. Je jisté, že příděl ve 

výši 2 mil. Kč by neměl představovat z hlediska dodatečných finančních rezerv obce žádný 

problém.  

V příštím roce bude zastupitelstvu předložena ke schválení aktualizace výše pravidelných 

přídělů do fondu z titulu zvýšeného výběru prostředků ze stočného a dále se zastupitelstvo 

bude jistě chtít zabývat i dalšími mimořádnými vklady. 

Marek Ostrčil 
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Vzácnost v našem lese – jeřáb břek 
Při monitoringu porostu, spojeném s vytvářením nového lesního hospodářského plánu, 

byla v našem lese objevena skupina několika jedinců jeřábu břeku (Sorbus torminalis). 

Tento strom z čeledi růžovitých patří mezi vzácnější druhy naší přírody, proto vás s ním rádi 

více seznámíme. 

Jeřáb břek se mezi jinými stromy nedokáže v porostu prosadit, nepravidelně plodí a má 

nízkou výmladkovost. A i když dobře snáší stín i sucho, je v našich lesích pouze dřevinou 

vtroušenou. Roste spíše na vápenatém podloží v doubravách a dubohabřinách teplejších 

oblastí. Domovem mu je střední Evropa, Malá Asie a severní Afrika. O jeho nevelkém 

výskytu u nás svědčí mapa. 

 

 
Zdroj: www.florbase.cz 

 

Jednoduché listy se špičatými laloky se podobají listům hlohu, jen jsou o dost větší. 

Rostou na větvičkách střídavě a v mládí jsou chlupaté. Na podzim před opadem zbarvují 

strom do nádherných bronzových, žlutočervených až zářivě červených odstínů. Tak ho 

můžete lehce objevit. Plody jsou ale ve stejné době dost nenápadné, protože jsou hnědé, 

pokryté světlými tečkami. Břek plodí až ve věku 30 – 40 let a jeho semena musí projít 

trávicím traktem ptáků, kteří se plody živí. Když plod na stromě seschne, semeno se z něj 

už  nedostane, což vytváří problém při rozmnožování. Lesní školkaři dozrávající plody 

sbírají a semena získávají mletím. Nebo nechají vyhnít už dozrálé plody. V obou případech 

je nutná stratifikace semen, aby vyklíčila. Množí se také vegetativně a in vitro, tzv. „ve 

zkumavce“ (navodí se růst orgánů - výhonů, kořenů - na odebrané malé části rostliny, kterou 

jsou pupeny nebo listy (www.lesaktualne.cz)). K plodům je třeba dodat, že jsou jako 

u jiných jeřábů jedlé, připomínají svou chutí datle a dají se z nich dělat třeba marmelády. 
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Zdroj: Wikimedia (Rosenzweig)    Zdroj: www.pinuli.net     

 

Oboupohlavné květy jeřábu jsou bílé a uspořádané do lat velkých 5-12 cm. Ve velkých 

korunách starších jedinců jsou v květnu zdrojem nektaru a pylu pro včely. Hmyz je tedy 

také opyluje. Protože teď ale máme zimu, můžete je hledat spíš podle kůry a celkového 

vzhledu: může mít podobu keře nebo stromu; stromové tvary jsou vysoké 5, 15 až 20 metrů. 

Roste pomalu, ale může se dožít až 150 let a jeho kmen může mít průměr až 1,3 m. Kůra se 

v mládí odlupuje v šupinách, starší je tmavě hnědá a kostičkovitě rozbrázděná. Připomíná 

kůru jabloní nebo hrušní.  

 

    
Zdroj: www.pinuli.net         Zdroj: Jakub Horák 

 

Načervenalé  dřevo jeřábu břeku je velice cenné a žádané. Po skácení se musí opatrně 

sušit, protože praská.  Vyschlé je ale velmi tvrdé, pevné, těžké, tuhé a pružné, ohebné 

a neobyčejně houževnaté. Dá se dobře mechanicky opracovávat, hoblováním 

a soustružením poskytuje velmi pěkné a lesklé plochy. Využívá se v řezbářství, na 

soustružení, v nábytkářství (intarzie), na výrobu dechových hudebních nástrojů (flétny), 

v kolářství, na výrobu řeznických špalků, násad, biliárových tág, jako nástrojařské dřevo, 

v modelářství, v xylografii. Pro svou tvrdost a rozměrovou stálost se břek používal na 

výrobu tkalcovských člunků, špulek, válců, kuželů a kuželek, různých měřítek a pravítek, 

rýsovacích pomůcek, průměrek, nářadí, klínů, šroubů, ozubených kol, dřevěných součástí 
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různých strojů a přístrojů, mlýnských složení, dřevěných hřídelí a dalších, mechanicky 

vysoce namáhaných součástek. (Lesnická práce č.8/05) 

Jeřáb břek je z hlediska ochrany zařazen k vzácnějším druhům rostlin vyžadujícím další 

pozornost (C4). Více chráněné jsou jen břeky jako památné stromy staré až 300 let, kterých 

je na našem území několik. Tohoto věku ale naše stromy v lese nedosahují. Zkusíte je při 

procházkách objevit? A nebo les znáte natolik, že víte, kde se v něm nacházejí?  

 

 
Zdroj: www.pinuli.net 

Jana Syryčanská 

  

Počasí v Dobrčicích v roce 2019  
 

Přestože do celkového hodnocení roku 2019 chybí ještě data za měsíc prosinec, je už 

nyní zřejmé, že ho již žádným významným způsobem neovlivní. Rok 2019 začal 

chladnějším počasím s občasným sněžením a teplotami mírně pod bodem mrazu. Po slabém 

oteplení uprostřed měsíce pak druhá polovina ledna byla mrazivá, ale teplota nespadla pod 

mínus deset, pouze 30. ledna ráno klesla na minus 11. V lednu často sněžilo, přechodně 

i pršelo, nejvíce pak 28.ledna, kdy napadlo téměř 15 cm sněhu.  

Únor nastoupil prudkým oteplením, hned 2. února bylo po ránu +7 a odpoledne dokonce 

vystoupila teplota na +12, přitom foukal velmi silný nárazový jižní vítr. Oteplení netrvalo 

dlouho, hned 3. února večer začal déšť přecházet v husté sněžení a do rána napadlo kolem 

20 cm těžkého mokrého sněhu. Poté několik dnů mrzlo, ale nevýrazně, nejvíce to bylo 

7. února minus 10, následovalo ale oteplení a až do konce měsíce bylo nevýrazné počasí 

s teplotou kolem nuly nebo slabě nad nulou a častými mlhami.  

Hned na začátku března se poměrně silně oteplilo a teplo bylo po celý měsíc. Březen byl 

zároveň velmi suchý. Duben pokračoval v podobném duchu. Po celý měsíc bylo poměrně 

teplo, zároveň ale byl duben měsícem mimořádně větrným – bylo zaznamenáno 22 dnů se 

silným nárazovým větrem východních směrů. Ten často pocitovou teplotu snižoval. Bylo 

velké sucho. V době od 15. března do 28. dubna, tj. za 44 po sobě jdoucích dní spadlo pouze 

11 mm srážek, což je extrémně podnormální hodnota. Až poslední dva dubnové dny spadlo 

16 mm deště, což dubnovou bilanci vylepšilo.  

Jestliže březen s dubnem byly mimořádně teplé, květen to všechno vynahradil. 

Průměrná měsíční teplota byla 2 stupně pod normálem a květen 2019 tak byl nejchladnějším 

od roku 1991 a jedním ze tří nejchladnějších květnů za posledních 40 let. Zároveň byl ale 
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květen nadprůměrný srážkově, což s povděkem přijala příroda. Nejvíc pršelo 28. května, 

kdy napršelo okolo 27 mm srážek.  

Červen jako kdyby chtěl v teplotách nahradit, co květen zanedbal.  Na mnoha měřících 

stanicích se jednalo o vůbec  nejteplejší červen v historii měření. Odchylka od dlouhodobého 

normálu činila + 5,2 stupně, což je mimořádně extrémní hodnota. V červnu moc často 

nepršelo, veškeré srážky spadly v podstatě ve čtyřech bouřkách. Nejvíce to bylo v bouřce 

dne 13. června, kdy úhrn 33 mm byl zároveň nejvyšším jednodenním úhrnem srážek v roce 

2019 v Dobrčicích. I tak tyto čtyři bouřky stačily na to, aby byl červen srážkově hodnocen 

jako téměř normální (80 %).  

Červenec byl velmi teplý. Přestože bylo v tomto měsíci 12 bouřek, žádné mimořádné  

množství deště nespadlo. Celkový měsíční úhrn 71 mm odpovídá asi 80 % normálu, což je 

téměř normální stav.  

Srpen byl mimořádně teplý s odchylkou + 2,5 stupně nad dlouhodobým normálem. 

Zejména noční teploty byly vysoké, ranní minima se celou druhou polovinu srpna 

pohybovaly mezi 18 a 20 stupni. Srážek spadlo 78 mm, což odpovídá 90 % normálu a jedná 

se o normální stav. Největší úhrn srážek byl 12. srpna, kdy ve dvou bouřkách spadlo celkem 

27 mm. Září začalo hned prvním týdnem deštivým s úhrnem 77 mm. Po celý zbytek měsíce 

už spadly jen 3 mm. Srážky z první dekády však stačily na to, aby byl měsíc jako celek 

hodnocen slabě nadprůměrný (127 % normálu).  

Teplotně bylo září v mezích dlouhodobého průměru.  Za celé vegetační období ( IV. – 

IX.) nedošlo k žádným mimořádným událostem, ani nebyly způsobeny žádné významnější 

škody počasím, které by se vymkly běžným událostem. Měsíc říjen byl srážkově stejný jako 

září. Téměř všechna voda spadla hned v první dekádě, po zbytek měsíce prakticky nepršelo. 

Celkových 57 mm představuje 93 % normálu a to je normální stav. Teplotně byl říjen 

nadprůměrný s odchylkou + 1,6 stupně.  

Měsíc listopad nemá ještě uzavřeny všechny statistické údaje, ale je jasné, že tento měsíc 

byl teplotně mimořádně nadprůměrný. Zajímavostí tohoto měsíce také bude to, že budou 

veliké rozdíly mezi Čechami a Moravou. Zatímco v západní polovině Čech bude průměrná 

měsíční teplota překročena asi o 2 stupně, na Moravě, zejména v její východní polovině, to 

bude o více jak 5 stupňů nad průměrem. Na mnoha stanicích východní Moravy byly 

několikrát překročeny historické rekordy. Srážkově byl listopad slabě podprůměrný, 38 mm 

představuje 74 % normálu.  

Za celý rok bylo v Dobrčicích 25 bouřek, nejvíc v červenci – 12. Celkově je potřeba 

hodnotit rok 2019 jako teplotně mimořádně nadprůměrný (odchylka cca + 2 st. nad 

dlouhodobým normálem a srážkově normální (95 % dlouhodobého normálu). Tento 

výsledek plně odpovídá nastolenému trendu v souvislosti s probíhající klimatickou změnou, 

jejíž primární důsledky jsou nadprůměrné teploty a narůstající výkyvy v množství srážek 

a jejich rovnoměrném rozložení v daném období.   

Za rubriku o počasí přeji všem čtenářům Dobrčických novin pohodové prožití vánočních 

svátků a v novém roce pevné zdraví a dostatek pokory nejen k počasí, ale přírodě vůbec.  

Roman Zbořil 
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Vánoční tradice a zvyky. 
Po roce nadešel opět vánoční čas. Vánoce coby svatou křesťanskou chvíli narození Páně 

jsme si již připomněli několikrát.  Tentokrát si představíme Vánoce trochu jinak, a to tradice 

a zvyky, které je provází a kdy a jak se tyto zvyky do českých zemí dostaly. České Vánoce 

jsou samy o sobě poměrně odlišné od jiných zemí. Snad nikde jinde nejsou tak 

charakteristické silným prolnutím křesťanských symbolů zrození Krista se starými 

pohanskými zvyky nadcházejícího slunovratu. Odkud se vlastně vzalo slovo Vánoce? Velmi 

pravděpodobně ze staroněmeckého slova Weihnachten, což znamenalo „ve svatých nocích“, 

z čehož pak vzniklo české „Vánoce“. Zatímco v anglosaských zemích používané Christmas 

odkazuje přímo ke Kristu, v českých zemích zůstává slovo Vánoce, přijaté v nejranějším 

období křesťanství, kdy bylo daleko víc obecně posvátné a spíše spjato s nadcházejícím 

slunovratem.  

Štědrovečerní hostina – je pravdou, že v křesťanském prostředí jsme se slavením 

v předvečer svátku specifičtí. Jedna z teorií, proč tomu tak je, odkazuje na jistou vzájemnou 

toleranci. V původním pojetí představovaly Vánoce hluk a lomoz, který působil jako 

ochrana proti zlým duchům, zároveň by však narušoval právě onu svatou chvíli narození 

Páně. Tak si to veselí a lomoz odbýváme již v předvečer a netradičně v předvečer probíhá 

i obdarování. Obdarovávání v dnešním pojetí má však s původním zvykem jen pramálo 

společného. Dříve se obdarovávalo jen velmi skromně a většinou jen děti. Vzájemné 

obdarovávání nebylo záležitostí pouze Štědrého dne, ale týkalo se celého přelomového 

období od adventu až po nástup nového roku. Lidé se v tuto dobu snažili k sobě chovat 

celkově vlídněji a solidárněji ve víře, že si tak zakládají na lepší kvalitu nastávajícího cyklu. 

Dárky si mezi sebou vyměňovali nejen příbuzní, ale i přátelé. S tím úzce souvisely koledy, 

jejichž smyslem bylo přinést do rodiny i hospodářství zdraví a štěstí. Koledníci byli za 

takové přání odměněni penízem nebo naturálně. Největší síla se přikládala koledování 

žebráků, zdravotně postižených a cikánů.  Věřilo se, že tito lidé jsou blíže Bohu a jeho 

tvořivé síle.  Velkolepější obdarovávání začalo až v 19.století, zejména v bohatších vrstvách 

a postupně bylo čím dál víc silně podporováno obchodníky. Samotná štědrovečerní večeře 

rozhodně nespočívala v nezřízené konzumaci po období půstu, ale spíše v mnohosti různých 

pokrmů na stole. Hlavními pokrmy byly až do konce 19. století kaše a polévky, houbový 

kuba a hlavně toho muselo být hodně, ideální byly obiloviny, luštěniny, mák a oříšky, 

zkrátka všechno co mělo zrnka a kuličky a bylo toho hodně. To mělo přinést hojnost a úrodu 

v dalším roce. Nesměl chybět med. Cukroví se objevovalo až později a u toho, kdo si to 

mohl dovolit.  

Ježíšek – jako vánoční dárce se v českém prostředí ujal velmi silně. Zřejmě i proto, že se 

jednalo o laskavou a něžnou bytost. Ježíška jako dárce máme díky náboženské reformaci 

někdy okolo 16.století. Do té doby byl totiž hlavním dárcem vánočního období svatý 

Mikuláš. Asi od poloviny 16.století přináší v Německu dětem dárky Christkind (Vánoční 

dítě, Jezulátko). Tato nová tradice se postupně rozšířila do Švýcarska a Rakouska a odtud 

do českých zemí, na Slovensko a do Maďarska.  

Adventní věnec – pátrání po jeho původu nás zavede do roku 1839 a znovu do 

Německa, do jedné školy pro chudé. Tu založil a vedl jeden protestantský teolog. Děti ve 

škole se ho neustále vyptávaly, kdy už budou Vánoce. Jednoho dne vzal velké dřevěné kolo, 

zatloukl do něj hřebíčky a osázel je svíčkami, malými červenými pro všední dny a velkými 

bílými pro každou neděli. Každý den pak jednu svíčku společně zapálili a děti pak díky 

tomu věděly, kolik času do vánoc zbývá. Dnes má podobnou úlohu adventní kalendář 

s malými čokoládkami. 
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Stromeček – v lidovém prostředí existoval fenomén obřadní zeleně ještě před 

příchodem stromečku. Zelené chvojky, ratolesti a větévky se během svátků zastrkovaly za 

trámy v obydlích i ve chlévech, ke stropu se zavěšovala zelená, nazdobená větev. To vše ve 

víře v jejich kouzelnou sílu ochrany a plodnosti. Předchůdce dnešního stromku byl maličký 

stromeček, který se zavěšoval ke stropu nad štědrovečerní stůl.  Musela na něm být červená 

barva, která symbolizovala zdraví a život. Koncem 19.století se stromeček přemístil na stůl 

do hlavní obytné místnosti. Ten už byl trochu větší. Velký a na zemi stojící stromek je zvyk, 

který k nám přišel z Německa díky pražským měšťanským vrstvám a německým rodinám. 

Do venkovských oblastí se rozšiřoval ale velmi pomalu, obecně se v nich rozšířil až v první 

čtvrtině minulého století.      

Kapr – ryba byla v křesťanských církvích přijata jako postní jídlo. Současně je ale 

starým symbolem plodnosti  a šupinatá ryba i symbolem bohatství. Však dodnes mnozí z nás 

zastrkávají šupinu do peněženky. V pojídání ryby na Štědrý večer je promítnut postní 

charakter celého dne, završeného bohatou večeří. Tento zvyk se ujal nejdříve v přímořských 

státech a nejednalo se samozřejmě pouze o kapra. V českém lidovém prostředí byla ryba 

poměrně luxusní artikl a mohli si ji dovolit pouze lidé v oblastech s rozvinutým 

rybníkářstvím. Po jeho úpadku v 17.století se ryba stala záležitostí zámožných měšťanských 

rodin. Jako štědrovečerní pokrm byla ryba obecně přijata až v první třetině minulého století. 

Některé zvyky, ještě nedávno samozřejmé, jsou dnes téměř zapomenuty. Několik si jich 

připomeňme. Štědrovečerní ubrus používal hospodář jako plachtu, ze které rozhazoval osivo 

na poli. Ze štědrovečerního stolu se uklízelo až na druhý den, aby v noci mohly hodovat 

duše předků. Od svátku Lucie pozoroval hospodář po 12 dní počasí a usuzoval z toho, jaké 

počasí bude po 12 měsíců příštího roku. Lití olova, pouštění lodiček se svíčkou, házení 

střevícem a krájení jablka zná ještě skoro každý, ale málokdo ví, že svobodná děvčata 

vybíhala k nejbližšímu bezu, kterým zatřásla, odříkala říkanku, a odkud zaštěkal první pes, 

tam měl být její vyvolený mládenec. Také se ťukalo na kurník, když se první ozval kohout, 

dívka se do roka vdala, když slepice, zůstala na ocet. Když do domu jako první koledník 

přišel muž, bylo to dobré znamení, když žena, nevěstilo to nic dobrého. Během 

štědrovečerní večeře nesměla hospodyně vstávat od stolu, příští rok by slepice neseděly na 

vejcích. Drobky z večeře se na druhý den ráno rozhazovaly do ohně, do vody a větru, aby 

v příštím roce neškodily, a sypaly se ke kořenům stromů, aby dobře rodily. Když hospodyně 

zadělávala na vánočku, ruce od těsta pak otírala do kmenů stromů, aby byla veliká úroda 

ovoce.  

Dnes žijeme v době téměř neomezených možností, skoro vše lze pořídit za peníze. 

Vánoce jsme si proměnili v nezřízenou honbu za nákupem co největšího množství co 

nejdražších dárků, kterými se pak patřičně chlubíme před ostatním světem. Zkusme na chvíli 

zastavit a užít si alespoň těch pár dní v roce v klidu a třeba si alespoň jednu z téměř 

zapomenutých tradic připomenout nebo vyzkoušet.  

Všem krásné a pokojné Vánoce.  

Roman Zbořil 
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Kroužek mladých hasičů v Dobrčicích? 
 

Myslíte si, že by v Dobrčicích měl vzniknout kroužek mladých hasičů? 

Máte děti, které by mohly mít o tento kroužek zájem? 

 

Sdělte nám to do 15 ledna 2020.  

Pomozte nám při rozhodování, zda kroužek založit. 

sdhdobrcie@seznam.cz 

Výbor SDH Dobrčice 

 

Bilance – můj názor. 
Vážení občané, končí rok a mně opět nedá se k vám obrátit a podělit se s vámi o moje 

názory. Doufám, že tentokrát starosta můj příspěvek uveřejní v novinách, protože jsem mu 

oznámila s dostatečným časovým odstupem, že budu chtít přispět do novin. Svým způsobem 

se nedivím jeho neochotě, vzhledem k obsahu mých článků – kritika jeho práce, ale 

podotýkám, že to není nic osobního vůči němu i ostatním a že tak bych vystupovala 

u kteréhokoliv starosty a zaměstnanců, kteří spravují naši obec tímto způsobem.  

V Dobrčicích žiji osm let a musím říct, že je to vesnice v krásném prostředí u lesa 

s rybníčkem a nově vybudovaným výletištěm. V duchu jsem si říkala, pokud budou 

pokračovat její úpravy tak jak v minulých letech, bude to obec jak z pohádky. Bohužel po 

osmi letech jsem dost zklamaná, protože se jenom před každými obecními volbami stále 

slibuje a potom skutek utek (chápu finanční možnosti obce). Nastoupila mladá generace, 

u které by člověk předpokládal tah na bránu. Kdo jiný, než mladí lidé a jejich děti zde budou 

žít. Mají proto velkou motivaci, naši vesničku zvelebovat. 

Před sebou mám volební programy současného starosty z roku 2014 a 2018. Chtěla jsem 

sobě i VÁM všem připomenout s jakými sliby a čím nás starosta zaujal tak, že dostal již 

podruhé příležitost tyto sliby plnit. Vím, že není vše jednoduché (jak starosta stále a rád 

zdůrazňuje), ale proto dostal již druhou šanci něco v obci vybudovat a my mu věřili, že co 

se nepodařilo v minulém volebním období, dotáhne v dalším. Proto tu porovnám oba jeho 

volební programy (cituji z programů) – udělejte si sami jejich vyhodnocení.  

 

2014  

Priority, které by rádo prosadilo sdružení nezávislých kandidátů ZA ROZVOJ DOBRČIC: 

- zastupitelstvo obce bude mít před sebou rozhodnutí, která budou znamenat odhodlání 

zastupitelů a pochopení a spolupráci občanů 

- je nutné brát na zřetel práva občanů a snažit se o prospěch obce 

- zlepšující se ekonomická situace ČR se projeví na finančních prostředcích obce 

- obecní zastupitelstvo by nemělo propásnout možnost, jak řešit  problémy obce 

- chtěli bychom zlepšovat vzhled  obce 

- naším cílem je větší otevřenost k zastupitelstvu, které by mělo reagovat na názory 

občanů 

Program: 

- infrastruktura kanalizace, ČOV, chodníky, cesty – financování – dotace, půjčka 

- revitalizace potoka – dokončení práce předchozího zastupitelstva 

- zeleň, veřejná prostranství, les (fráze z minulosti) 

- životní prostředí – polní cesty, hluk od zatím neexistující dálnice 
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- společenský život – zapojit občany do organizování akcí, příprava  akcí což není vždy 

jednoduché (opět oblíbená fráze starosty), podpora turistiky v okolí 

        

2018  

Dosavadním zastupitelům se podařilo realizovat většinu z minulého volebního programu. 

Program: 

- projekt a výstavba kanalizace a ČOV, nové chodníky a cesty – financování - dotace 

- zeleň, veřejná prostranství, les (opakování frází) 

- výletiště a rybník – zkvalitnit prostředí a okolí 

- budovy v majetku obce, protipovodňová opatření 

- kultura a spolky – podpora akcí, udržení tradic, zkvalitnění akcí 

 

To jsou oba volební programy současného starosty, abyste si připomněli, čím nás 

všechny zaujal tak, že dostal podruhé příležitost tyto sliby splnit. Byť ve svém prvním 

volebním období vlastně neměl žádné konkrétní plány (přesto – splnil většinu úkolů 

z volebního období), pouze dokončil revitalizaci potoka zahájenou předchozím 

zastupitelstvem a ostatní body programu jsou jen planá, ničím nepodložená slova 

(ale občany – voliče oslovila). 

 Ve svém druhém volebním programu použil patetická slova o potřebě zkušeností, 

znalostí, rozvahy, síly a odvahy zastupitelů a opakovaném pochopení a spolupráci 

občanů.  Jednotlivé body programu jsou totožné s předchozími, plánované zkvalitnění 

prostředí výletiště se zatím neuskutečnilo, jeho využití je sporadické a stavby  postupně 

chátrají,  budovy a protipovodňová opatření jsou zatím ve fázi studií, otázka je jejich 

financování. Kultura a akce v obci jsou věci, které mají sestupnou tendenci (akce na rybníku, 

prasečí lodě, kterou organizovali dobrovolníci, pak převzala obec postupně v podstatě 

zanikla). Takže to udržení tradic a zkvalitnění akcí byla opět jen planá populistická slova. 

Dílčí malé změny vůbec nebudu zmiňovat, protože jde o běžnou údržbu obce. 

Starosta v obou volebních programech zdůrazňoval novou kanalizaci, která je prioritou 

a potažmo poté oprava komunikací (velmi vděčné a nikdy nekončící volební téma). 

V minulosti bylo vyhlášeno několik dotačních titulů na vybudování infrastruktury 

(cesty a chodníky) v obcích – hlavně pro malé obce! Ale naše obec tuto šanci nevyužila, 

protože zde bylo opět zaklínadlo – budování kanalizace a ČOV. Stále jsou tu rozbité cesty 

i chodníky, které se mohly již dávno opravit.  Do ničeho se neinvestovalo, ale nejsou ani 

žádné viditelné úspory na případné budování těchto potřebných plánů. A kanalizace 

v nedohlednu. Takže doposud žádné investice, ale bohužel ani žádné úspory. 

Doufám, že se obecní zastupitelé zamyslí, jak budou rozhodovat, ať už se mnou souhlasí, 

nebo ne.  Totéž platí pro všechny, kteří budou číst můj článek a přijmou má slova jako volání 

o zlepšení práce starosty a zastupitelů a ne abychom se stále plácali po ramenou, jak dobře 

to v naší obci funguje. Snad se dočkáme toho, že se opravdu něco změní k lepšímu.    

                                                                                                       Marie Guziková  

(na žádost autorky redakčně neupraveno) 
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Reakce na článek paní Guzikové 
 

Vážená paní Guziková, 

již na minulý článek, který jste si nakonec zcela oprávněně rozdistribuovala po obci, jsem 

nereagoval, přestože byl založen na zkreslených informacích. I tento Váš článek je zaměřen 

zcela jednostranně a manipulativně. Ačkoliv bych měl obhajovat zásady a myšlenky, se 

kterými jsem šel do obecní politiky, tak určitě nechci neustále do kola unavovat občany 

našimi výměnami názorů. Možná píšete, že to není osobní, ale všichni v obci tuší, že to 

osobní už dávno je. Já si to přiznám zcela otevřeně, že se mě Vaše články dotýkají a že je to 

pro mne osobní. 

Se svými názory se svěřujete pravidelně na zasedání zastupitelstva a pochopitelně 

můžete tento svůj názor projevovat veřejně kdekoliv v obci, ale kdyby si každý chtěl řešit 

své osobní spory se starostou skrze Dobrčické noviny, tak by ty noviny nebyly o ničem 

jiném. Ačkoliv chápu, že vyjadřováním se na zasedání zastupitelstva moc lidí neoslovíte, 

protože jich tam moc nechodí. Ale to ani já na zasedání mnoho lidí neoslovím, a tak musím 

přesvědčovat lidi prací a diskusí i mimo zasedání. 

Pokud si chcete skrze noviny dělat dopředu předvolební kampaň, tak k tomu Dobrčické 

noviny rozhodně nejsou. Už jednou jsem se takto vyjádřil a činím tak znovu. Přesvědčujte 

voliče svou prací, jednáním a diskusí s nimi. 

Marek Ostrčil 

 

 

Je třeba se opět vrátit ke komunitnímu společenství a větší 
lidskosti, říká koordinátorka sociálních služeb v mikroregionu 
Moštěnka Markéta Poláchová  

 

Kde hledat pomoc ve stáří a jak být co nejdéle soběstačný? Kde hledat pomoc, když se 

dostanete vy nebo někdo z vašich blízkých do tíživé životní situace? Anebo jinak. Jste 

maminka na mateřské dovolené a chcete po jejím skončení změnit práci, která nenaruší 

rodinnou pohodu a vám pomůže se rozvíjet? To a ještě mnohem více řeší projekt 

mikroregionu Moštěnka zaměřený na lidi v sociálně složitých situacích. Jak? Představy 

o neosobním a složitém přístupu odložte rovnou stranou. V novém Komunitním centru 

v Bochoři vám rádi bezplatně poradí. Můžete si sem zajet nebo zavolat.  

 

Přečtěte si o tom…  

 

V projektu Síť pomoci Moštěnka jde o víc. O konkrétní pomoc se znalostí konkrétního 

prostředí, lidí, kteří pomoc potřebují i lidí, kteří pomáhat chtějí. Také o propojování již 

fungujících a osvědčených institucí, spolupráci se samosprávami, inovace, které mohou 

udělat z venkova důstojné místo pro život a vrátí nebo založí služby, jež chybí.  

Pozor! Projekt se nezaměřuje jen na seniory a lidi se zdravotními problémy. Jak 

v rozhovoru vysvětluje koordinátorka sociálních služeb Markéta Poláchová, tady se 

pracuje také s aktivními seniory, maminkami na mateřské a podporuje se neformální 

pečovatelství a dobrovolnictví.  
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Markéto, po dvouletém plánování 

a mapování potřeb v mikroregionu 

Moštěnka jste v červnu otevřeli 

i Komunitní centrum v Bochoři, kde si 

teď spolu povídáme. Jak to všechno 

začalo?  

Nejprve jsme vytvořili tým 

spolupracovníků, kterým říkáme 

kontaktní pracovníci. Jde vždycky 

o člověka, který v obci žije, zná své 

prostředí a hlavně zná lidi. Nominovali 

je přímo starostové, takže funguje 

spolupráce mezi obcí a tímto člověkem. 

Kontaktní pracovníci pak přenášejí 

informace k nám a my zase můžeme 

pomáhat v rámci celého regionu.  

 

Jak probíhalo plánování a mapování?  

S pomocí kontaktních osob a starostů jsme zorganizovali sezení s občany. Ptali jsme se, 

jaké mají potřeby, co jim v obci chybí, jak vůbec vnímají sociální oblast nebo co by přivítali.  

Měli o ta setkání zájem?  

Ano. Hlavně starší občané. Občas nám do toho zasáhlo počasí, protože se schůzky 

odehrávaly i v době třeskutých mrazů. To se hned odrazí na účasti každé akce.  

V čem je na základě vašeho průzkumu tento region specifický, co je jeho největší 

bolístkou?  

Jde obecně o problém, který trápí venkov. Lidé tu nemají takový přístup ke službám 

jako ve městě. Venkov je krásným místem pro žití, ale nese to sebou řadu potíží. Sociálních 

služeb se to týká o to víc. Kromě Pečovatelské služby v obci Čechy a Charity, která do obcí 

dojíždí a pomáhá, tady nic jiného není. A tak musejí za službami do měst. Obyvatelům 

venkova navíc chybí informace, jak získat pomoc nebo naopak jak mohou sami pomáhat 

svým rodinným příslušníkům, kteří se dostali do tíživé situace. Naším cílem je proto tyto 

informace předat a zprostředkovat jim pomoc a služby, na které mají nárok.  

Komunitní centrum tady v Bochoři funguje (v době našeho povídání) zhruba tři měsíce. 

Je to pěkná budova, příjemná kancelář. Už o něm lidé z mikroregionu vědí?  

Na tom právě pracujeme, aby se o nás co nejvíce lidí dozvědělo. Aby věděli, že se na 

nás mohou obracet buď tady v centru, nebo prostřednictvím kontaktních pracovníků. Mohou 

také volat do kanceláře. Určitě se domluvíme. Máme rovněž funkční webové stránky 

www.sitpomocimostenka.cz, rozjíždíme facebook. Velmi důležité je pak ústní podání, 

osobní zkušenosti, sousedská doporučení.  

Obecně má projekt pomáhat lidem ve složitých sociálních situacích. Co si pod tím 

představit?  

Představte si, že se buď vy, nebo někdo z vašich blízkých dostane do situace, kdy si neví 

úplně rady. Řeší ji poprvé a netuší, kam se obrátit, neví, na co má nárok, neví, jakou pomoc 

a kdo ji může poskytnout. Pak jsme tady my, kteří rádi poradíme a v případě potřeby 

i poskytneme i konkrétní řešení. Starší osoba se například po prodělaném zdravotním 

problému vrací do domácnosti a potřebuje k dalšímu, co možná nejvíce samostatnému 

fungování, nejen pomoc pečovatelskou, ale i různé pomůcky, které usnadňují život. Nebo 

Pro 22 obcí na Přerovsku pracují na projektu 

sociální pracovnice Jana Landsmannová 

a koordinátorka sociálních služeb Markéta 

Poláchová 
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má nárok na sociální dávky od státu. Nebo se o ni chcete postarat vy a nevíte, co to pro vás 

v rámci vašeho zaměstnání znamená. Co může a nemusí zaměstnavatel, co to bude znamenat 

finančně. A tak by se dalo pokračovat dalšími příklady. Člověk nikdy neví, kdy a jak se do 

tíživé situace dostane. Pak je překvapený. Ale pomoc existuje.  

A když vám zavolají, že potřebují pomoc, co se stane?  

Naše sociální pracovnice poradí a v případě potřeby i ráda přijede. Lidé mohou využít 

i kontaktní pracovníky, o kterých už byla řeč. Je to takový provázaný systém, říkáme mu 

Síť pomoci Moštěnka, jehož centrála je teď tady v Bochoři. Další centrum by výhledově 

mělo vzniknout do zhruba tří let také v Beňově. Ale jak už jsem uvedla dříve, jsme schopni 

v případě potřeby přijet do jiné obce, naše centrum je mobilní.  

Jak je tady otevřeno? A mohu sem přijít bez ohlášení nebo si mají raději zavolat dopředu?  

Sedíme tady v úterý a ve čtvrtek. Ale protože jezdíme i po okolí, je lepší si schůzku 

domluvit předem. Naše poradna funguje také prostřednictvím e-mailu. Tady v centru se 

konají hlavně setkání pracovních skupin nebo vzdělávací semináře.  

Při osobních návštěvách klientů nejspíš sociální pracovník i lépe pochopí situaci člověka, 

který u vás hledá pomoc.  

Přesně tak. Všechny domácnosti v regionu už dostaly letáky do schránek s informací, 

kdo je jejich kontaktním pracovníkem. Pokud ale nechtějí komunikovat přímo s ním, mohou 

zavolat k nám. Takhle za mnou přijeli například lidé s tím, že jejich tatínek je v nemocnici 

a je v takovém zdravotním stavu, že nevědí, jestli se bude moct vrátit do normálního života. 

Neví teď, jak se o něj postarat, když jsou všichni zaměstnaní, na jaké dávky by měli oni 

nebo jejich otec nárok, jaká pobytová zařízení tady fungují, atd.  

Váš záběr je opravdu široký. Odvedle z místnosti teď slyším smích mladých žen. Co se tam 

odehrává?  

Protože se orientujeme i na rodiny s dětmi, začali jsme pořádat také vzdělávací akce 

zaměřené na maminky, které jsou na mateřské dovolené a chtěly by změnit práci tak, aby 

nenarušovala rodinný život a pohodu. Právě dnes tam mají seminář s psycholožkou.  

Plánujete i setkávání seniorů?  

Určitě. Seniorské skupiny bychom chtěli propojit napříč celým mikroregionem. 

Z prvních schůzek už víme, že o tato setkávání mají zájem. Chceme se mimo jiné dozvědět, 

co by potřebovali, co jim chybí.  

Co si od těchto setkávání slibujete?  

Nabízejí se aktivity vzdělávací, jakými jsou univerzity třetího věku, propojování 

zájezdů, kdy jedna obec například nenaplní autobus a dvě nebo tři už by mohly. Moc ráda 

bych také podpořila dobrovolnictví. Chtěla bych zjistit, jaký by tu byl zájem mladších 

seniorů pomáhat těm starším. A pomýšlím i na „adoptivní babičky“.  

Adoptivní babičky by pomáhaly zřejmě s hlídáním dětí, že?  

Přesně tak. Na vesnicích žijí někteří lidé osaměle a vedle nich rodiny, které nemají 

a postrádají babičku. Možná by stačil jen krůček k tomu, aby si vzájemně pomohli 

a generace by se opět propojily.  

V letáku píšete také o neformálním pečovatelství, které jsme už také zmínili. Jakou máte 

představu o jeho fungování?  

Jde o to, když někdo z rodiny pečuje o jiného člena, který je nemocný a neschopný se 

o sebe v danou chvíli postarat. Většinou se jedná o hendikepované, lidi staré, nemohoucí 

nebo o postižené děti. Nejčastěji tedy příbuzní zůstávají s někým, kdo je dlouhodobě 

nemocný. Chtějí mu poskytnout péči v domácím prostředí, aby nemusel do pobytové služby 

a mohl dožít doma. Přináší to ale mnoho složitých situací. Pečovatelé potřebují informace, 
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jak se o nemocného starat, jaká je pro něj vhodná výživa, jak s ním fyzicky nakládat 

například při polohování, atd. Dozví se mnoho od lékařů, v nemocnicích i jinde. My ale 

chceme poskytnout celkovou oporu, uspořádat třeba vzdělávací kurzy, které se zaměří na 

jednotlivé potřeby nemocných, ale i na potřeby pečujících.  

 

 
Na jak velkém území se projekt uskutečňuje? 

 

Projekt se sice teprve rozjíždí. Můžete ale už nyní říct, zda regionu chyběl?  

Rozhodně ano. Projekt přímo reaguje na potřebu lidí, kterou jsme zaznamenali při našem 

průzkumu v regionu. I z vlastní zkušenosti vím, že přestože je člověk informovaný a ví 

o různých institucích, které v naší zemi fungují, ve chvíli, kdy se dostane do složité situace, 

je najednou bezradný. Když člověk odchází z nemocnice, dostane nějaké informace. Časem 

ale vyvstávají další otázky, na které je třeba odpovědět. Je potřeba znát konkrétní možnosti 

přímo těch míst, kde žijí.  

Připomíná mi to všechno trend tzv. „chytrých řešení“, kdy se hledají na vesnicích 

možnosti, jak za málo peněz jednoduše vymyslet, co umožní dostupnost některých služeb. 

Dobrovolnictví, které zmiňujete, zahrnují i sousedskou výpomoc. Zamýšlím se nad tím, 

jak je možné, že se lidé už dnes na vesnicích neumí domluvit sami a potřebují k tomu 

projekt, jakým je například ten váš…  

Je to tak. Život na venkově se změnil. Ještě před 50 lety se lidé navzájem znali. Sama 

žiji ve vesnici, která má přibližně 300 obyvatel a už pomalu nevím, kdo je kdo. Každý si 

žije svým způsobem života, jsme přetížení a nemáme na nic čas. A tak ani netušíme, jaké 

problémy má náš soused. Zbyly ještě střípky jakéhosi neformálního dobrovolnictví, kdy si 

lidi vzájemně vypomůžou. Ale jak odchází starší generace, i ty střípky se pomalu vytrácí. 

Je proto třeba reagovat na nový způsob života, na to, že se lidi už tak často nevidí a ty zbytky 

vzkřísit a podpořit tak, aby se to znovu vrátilo. Po revoluci nastala v naší zemi honba za 

ekonomickým ziskem. Myslím ale, že dnes už začínáme přemýšlet zase trochu jinak. A víc 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 4/2019 

18 

 

se zamýšlíme nad tím, že hodnoty mezilidských vztahů, sousedství, je třeba udržovat 

a pěstovat. Snad se zase vrátíme ke komunitnímu společenství, větší vzájemné citovosti 

a lidskosti. Doufám, že náš projekt k tomu pomůže.  

Rozhovor vedla Marie Šuláková  

 

Kontakty na pracovnice projektu Síť pomoci Moštěnka  

Bc. Markéta Poláchová (koordinátorka sociálních služeb v mikroregionu Moštěnka):  

737 775 991; marketa.kropackova@mas-mostenka.cz  

 

Mgr. Jana Landsmannová (sociální pracovnice v mikroregionu Moštěnka):  

730 590 004; jana.landsmannova@mostenka.cz 

 

Veronika Voltnerová, (kontaktní pracovník v Dobrčicích): 

602 275 546 

 

 

Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 2019 
 

▪ Silvestrovská vatra, úterý 31. prosince od 23:45 hod., Kamenec nebo točna 

 

 

Plán akcí na rok 2020 
 

▪ Novoroční ohňostroj, středa 1. ledna 2020 od 00:15 hod., Kamenec nebo točna 

▪ Hasičský bál, pátek 24. ledna od 20:00 hod., sál OÚ, hraje TŘI NA TŘI BAND 

▪ Vodění medvěda, sobota 22. února od 13:00 hod. 

▪ Obecní ples – Maškarní, pátek 6. března od 20:00 hod., sál OÚ, hraje ELIXÍR 

▪ Divadelní představení, pátek 20. března, sál OÚ 

▪ Chození děvčat s Májem, neděle 5. dubna od 10:00 hod. 

▪ Vítání občánků a den matek, neděle 10. května od 14:00 hod 

▪ Dětský den v Dobrčicích, sobota 30 května. nebo 6. června od 14:00 hod., výletiště 

▪ Neckiáda (nový formát), sobota 14. nebo 21. června od 13:00 hod., výletiště 

▪ Drakiáda, neděle 4. října od 14:00 hod., polní cesta na Beňov 

▪ Slavnostní rozsvícení vánočního stromu, neděle 29. prosince od 17:00 hod. 

▪ Mikulášská nadílka, sobota 5. prosince od 17:00 hod. 

▪ Předvánoční koncert, 11. nebo 18. prosince, sál OÚ 

▪ Silvestrovská vatra, čtvrtek 31. prosince od 23:45 hod., Kamenec nebo točna 

 

Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

Na všech akcích se budou pořizovat fotografie a videa pro účely informování o konaných 

akcí v Dobrčických novinách a na webových stránkách obce. 

Marek Ostrčil 
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